

Адмирал А.В. Колчак — вождь Белого движения в период Гражданской войны

*Белых Владимир Сергеевич,
заведующий кафедрой предпринимательского права
Уральского государственного юридического университета (УрГЮУ),
директор Евразийского научно-исследовательского центра
сравнительного и международного предпринимательского права,
заслуженный деятель науки Российской Федерации,
доктор юридических наук, профессор
belykhvs@mail.ru*

В статье в сжатой форме раскрыты основные этапы жизненного цикла адмирала А.В. Колчака. Прежде всего автор остановился на характеристике Колчака как лидера Белого движения в годы Гражданской войны. Кто есть Колчак? Настоящий патриот своей Родины, идейный борец с большевизмом или военный диктатор с проявлением фашизма? В статье отдельно рассматриваются заслуги Колчака во внутренней и внешней политике, в расследовании убийства царской семьи, обеспечении сохранности золотого запаса Российской империи. В конце высказано мнение о реабилитации Колчака.

***Ключевые слова:** краткая биография А.В. Колчака, лидер Белого движения, Верховный правитель России, Верховный Главнокомандующий Русской армией, политические взгляды Колчака, национальная идея Колчака, заслуги Колчака и Правительства, оценка личности Колчака, память о Колчаке.*

Admiral A.V. Kolchak — the Leader of the White Movement in the Years of the Civil War

*Belykh Vladimir S.
Head of the Department of Entrepreneurial Law of the the Ural State Law University (USLU)
Director of the Eurasian Research Center for Comparative
and International Entrepreneurial Law
Honored Scientist of the Russian Federation
Doctor of Law
Professor*

The article gives a brief overview of the key stages of Admiral A.V. Kolchak's life. First of all, the author characterizes Kolchak as the leader of the White Movement in the years of the Civil War. Who is Kolchak? The true patriot of his Motherland, an idea-driven Bolshevism fighter or a military dictator with attributes of fascism. The article separately reviews Kolchak's achievements in the internal and external policies, investigation of the murder of the imperial family, ensuring security of the gold reserve of the Russian Empire. In the final part of the article, the author expresses an opinion about exoneration of Kolchak.

***Keywords:** brief biography of A.V. Kolchak, leader of the White Movement, the Supreme Governor of Russia, the Commander-in-Chief of the Russian Army, Kolchak's political views, Kolchak's national idea, achievements of Kolchak and the Government, evaluation of the Kolchak's personality, memory of Kolchak.*